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ســرویس سیاســی -     وقتی از بهره برداری از تجارب جهانی و استفاده از دانش و 
تخصص جهانی سخن می گوییم به معنای تقلید صرف بدون درنظرگرفتن زمینه های 
بومی - از جمله شرایط فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی و نهادی - نیست. سیاست گذاری 
مقایسه ای و مطالعات و بررسی های تطبیقی از سوی متخصصان و کارشناسان داخلی 
نیز انجام می پذیرد و رهاوردهای مفیدی را پیش روی سیاســت مداران و دولتمردان 

قرار می دهد.
در بازه های مختلف زمانی این موضوع از سوی دولتمردان کشورمان مطرح شده است 
که نیاز داریم از خارج کشور مدیر وارد کنیم یا اینکه از مشاوران خارجی برای حل مسائل 
داخلی کمک بگیریم. این را در دولت روحانی، محمدرضا نعمت زاده، وزیر صمت 
نیز این گونه مطرح کرد: »همان طور که در بخش های ورزشی مربی خارجی به کشور 
می آوریم در بخش صادرات نیز برای توسعه بازارهای صادراتی نیازمند ورود مدیران 

اقتصادی خارجی هستیم.«
 مسعود پزشکیان نیز معتقد به حل مسائل کشور با اتکا به مشاوره بین المللی است، او 
مدتی قبل گفت: »قرار است از کارشناسان بین المللی با رتبه های بالای علمی را برای 
مشورت دعوت کنیم. در این باره با رهبری صحبت کرده ایم. باید بهترین باشیم و به 
جایگاهی برسیم که برازنده جامعه ما باشد.« بااین حال هنوز از روند اقدام و نتایج آن 

سخنی به میان نیامده است. 
 در دنیایی زندگی می کنیم که بخشی قابل توجهی از مسائل و چالش های ما متأثر از 
روندها، مسائل و تحولات جهانی است و یا اینکه همانند مسائل و چالش های ما را 
دیگر کشورها و جوامع داشته اند. اگر کسی جز این بیندیشد، خودفریبی است. جامعه 
انسانی مسیر مشترکی را طی می کند اگر عده ای توانسته اند بر مشکلی فائق آمده و طرحی 
نو دراندازند و زندگی آسوده تری داشته باشند چرا ما با اتکا به آن مسیر نتوانیم؟ بلکه با 
هزینه و زمان کمتر و حتی دستیابی به نتایج بهتر. هر مسئله ای نقاط مشترک و متناظری 
دارد که با ملاحظات هر بافتی می توان آن را شناخت، تحلیل و حل کرد. موارد اندکی 

وجود دارد که به عنوان یک مسئله منحصربه فرد یک کشور یا جامعه را درگیر کند. 
با این نگاه جهانی، برخی کشورها مسئولیت های مهم و راهبردی را به مدیران برجسته و 
موفق حتی از دیگر کشورها محول کرده و برای جذب در این مشاغل فراخوان منتشر 
می کنند تا به عدالت و شمولیت نیز نزدیک شود. به عنوان نمونه دولت بریتانیا در سال 
۲۰۱۹ برای انتخاب رئیس بانک مرکزی اطلاعیه ای در وب سایت خود منتشر کرد و 
از افراد واجد شرایط برای ارسال رزومه و انگیزه نامه دعوت به عمل آورد. آنها در این 
زمینه از بخش خصوصی برای تسهیل فرایند اجرایی کمک گرفتند. موافقان این رویکرد 
معتقدند که موجب گسترش شفافیت، افزایش اعتماد عمومی، کاهش نفوذ سیاسی و 

ارتقای کارآمدی و استقلال سیاست های پولی می شود.  
امارات متحده عربی در کنار ما از شــرکت های مشــاوره بین المللی مانند »مکنزی« و 
»دیلویت« به طور مستمر مشاوره دریافت می کند و آکادمی ها و مؤسسات پژوهشی 
آن به ویژه در زمینه آینده پژوهی و رویدادهای فناورانه آن مانند جیتکس محل ارتباط 
و تعامل متخصصان و کارشناســان خارجی است. رشد بازار مشاوره در کشورهای 
شورای همکاری خلیج فارس - به عنوان یک بلوک سیاسی و اقتصادی شامل عربستان 
سعودی، قطر، امارات متحده عربی، بحرین، کویت و عمان - در سال ۲۰۲۳ به میزان 
۱۳.۲ درصد رســیده اســت که نشان  دهنده تقاضای بالا برای خدمات مشاوره ای در 

پروژه های کلان منطقه است.
 ما در کشورمان با مسائل، چالش ها و معضل های متعدد، دامنه دار و پیچیده مواجهیم که 
سال ها از حل آنها عاجز مانده ایم. در مقاطعی هر چند در سطوحی محدود، گروه های 
مشــاوره بین المللی را دعوت کرده و از آنها خواسته ایم مطالعات انجام داده و راهکار 
ارائه کنند. اگرچه هر یک از این موارد معدود تا اندازه ای به سرانجام رسیده اما به عمل و 
به کارگیری کامل منتهی نشده است. قطعاً شناخت مسئله یک بعد قضیه است، حل آن 

به ابتکار و توان مدیریتی در کنار بسترهای کارآمد نهادی احتیاج دارد. 
 کشورهایی مانند کره جنوبی، سنگاپور، چین و برخی از کشورهای اسکاندیناوی در 
حل مسائل توسعه ای، آموزش، بهداشت و حتی فساد اداری با رجوع به تجارب جهانی، 
ضمن اینکه آنها را با شــرایط داخلی ســازگار کردند، توانستند از آثار آن برای ارتقای 
سطح توسعه یافتگی خود بهره برداری کنند. همچنین تجربه انتقال فناوری و آگاهی 
و بهره برداری از تجارب سیاســت گذاری عمومی در کشورهایی مانند هند یا برزیل 
نشان می دهد بومی سازی دانش جهانی با تقویت ظرفیت های داخلی )ظرفیت نهادی، 

مشارکت اجتماعی و دانش بومی( نتیجه بخش است. 
 در این راستا کشورها از مدل ها و روش های متنوعی استفاده می کنند. یادگیری تطبیقی 
با مطالعه منظم و مستمر تجربیات جهانی، تحلیل مقایسه ای سیاست ها به  منظور بهبود 
و بهینه سازی آنها، انتقال سیاست های مؤثر، کاربردی و سازنده و قرارگیری در شبکه  

یادگیری با پیوستگی، تعامل و اشتراک گذاری دانش و تجربه از این جمله است. 
 درعین حال باید گفت که رجوع به تجارب جهانی برای حل مسائل کشور هر چند یک 
رویکرد ضروری محسوب می شود اما به تنهایی ناکافی است و نیازمند تمهیدات مکمل 
است. ما با چنین شیوه ای افق دید خودمان را گسترش می دهیم و از سعی و خطاهای 
پرهزینه جلوگیری می کنیم. تجارب جهانی به ما راه حل های به روز، مؤثر و آزمایش شده 
ارائه می دهند و حتی می توانیم آن را در بستر اجرا نیز محک زده و به آزمون بگذاریم و 

با اطمینان و انطباق آن را عملیاتی و پیاده سازی کنیم.
 وقتی از بهره برداری از تجارب جهانی و اســتفاده از دانش و تخصص جهانی سخن 
می گوییم به معنای تقلید صرف بدون درنظرگرفتن زمینه های بومی - از جمله شرایط 
فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی و نهادی - نیست. سیاست گذاری مقایسه ای و مطالعات 
و بررسی های تطبیقی از سوی متخصصان و کارشناسان داخلی نیز انجام می پذیرد و 
رهاوردهای مفیدی را پیش روی سیاســت مداران و دولتمردان قرار می دهد. مهم این 
است که از چنین رویه ای تبعیت کرده و در نهایت آن را به اجرا گذاشت، نتایج را ارزیابی 

کنیم و به بهبود مستمر آن اهتمام داشته باشیم. 
 ریچارد رز، دانشمند مطرح علوم سیاسی در این باره معتقد است: »زمانی که مسائل 
»خارجی - داخلی« می شوند، موفقیت یک برنامه ملی دیگر به تصمیم سیاست گذاران 
ملی )داخلی( وابسته نیست بلکه به آنچه خارجی ها تصمیم می گیرند نیز بستگی دارد.« 
 او همچنین می گوید: »دیر یا زود برنامه ای که یک روز، خود راه حلی برای یک مشکل 
بود، به یک مشــکل تبدیل می شــود. زمانی که کارها شروع به خراب شدن می کند، 
سیاســت گذاران تحت فشار قرار می گیرند تا تمهیداتی جدید برای رفع نارضایتی و 
انتقادهای رسانه ای و نظرسنجی هایی که دولت را از عدم محبوبیت یا حتی شکست 

انتخاباتی می ترساند، بیندیشند.« 
 در دنیای متحول امروزی سیاســت ورزی هوشــمندانه به عنوان شــیوه ای که در آن 
سیاست مدار می تواند تصمیمات خود را با درنظرگرفتن پیچیدگی ها و تحولات محیطی 
اتخاذ کند، اهمیت ویژه ای دارد. سیاست ورزی هوشمندانه تنها به توانمندی در استفاده 
از قدرت در شرایط مختلف محدود نمی شود بلکه به معنای شناخت دقیق موقعیت ها، 

فرصت ها و تهدیدها و بهره برداری از آنها در راستای تحقق اهداف خاص است.
 ما نیاز به همه جانبه نگری در سیاست ها، مشارکت فراگیر اجتماعی و گسترش شفافیت 
داریم. سیاستی که اتخاذ می شود باید به درستی اجرا شده و مورد نظارت و ارزیابی دقیق 
قرار گیرد و فرایند، گردش کار و نتایج آن برای آگاهی رسانی عمومی منتشر شود. یک 
سیاست سازنده در اتاق های دربسته، بی اعتنا به واقعیت  های جامعه نگاشته نمی شود 
و بدون تحلیل و واکاوی ابعاد و چگونگی اجرا به ثمر نمی نشیند. هیچگاه نباید تجربه 
شکست خورده »سند چشم انداز ایران ۱۴۰۴« که گردهم آوری عباراتی آرمان خواهانه، 
بــه دور از واقعیت های بیرونی، غیرمنعطف و بدون بازنگری و اصلاح بود را دوباره 

تکرار کنیم.

سیاست ورزی هوشمندانه چگونه ممکن می شود؟

حل مسائل با رجوع به تجارب جهانی
    

سیاسی

ســرویس سیاسی -     مواضع رئیس  دولت وفاق و 
همچنین سکاندار دستگاه دیپلماسی و مذاکره کننده 
ارشد ایران ، چشم اندازی که نظام جمهوری اسلامی 
در مذاکرات به دنبال آن است را ترسیم کرده و نشان 
می دهد که ایــران در مذاکرات چه می خواهد. حال 
باید نظاره گر بود و دید طرف مقابل برای رســیدن به 
توافق، واقعا به دنبال مذاکره واقعی بوده و حاضر است 
دست از قلدری بردارد یا همچنان به اظهارات و اتخاد 

مواضع متناقض ادامه خواهد داد.
گفت وگوهای غیرمستقیم ایران و آمریکا با موضوع 
هســته ای به راند پنجم رســیده و »استیو ویتکاف« 
فرســتاده ویژه آمریکا در امور خاورمیانه، از اروپا به 
عنوان محل برگزاری دور جدید گفت وگوها خبر داده 
و ابراز امیدواری کرده است که نتایج آن مثبت باشد. 
البته سید عباس عراقچی وزریر امور خارجه کشورمان 
نیز با بیــان اینکه زمان برگزاری دور پنجم مذاکرات 
میان ایران و آمریکا تقریبا مشــخص شده و جزئیات 
آن به زودی از طریق میزبان و واسطه مذاکرات اعلام 
خواهد شــد، گفته بود: زمان دقیق و محل برگزاری 
این دور از گفت وگوها از ســوی وزیر خارجه عمان 

اطلاع رسانی خواهد شد.
تاکنون خروجی مذاکرات حکایت از پالس های مثب 
از جانــب دو طرف دارد، البته هیأت ایرانی همچنان 
محتاط است و جوانب را دقیق و موشکافانه واکاوی 
می کند تا پاســدار حقوق به حــق و قانونی مردم در 
مذاکرات باشــند، از این رو تا بــه اینجای کار پیش 
بینی می شود گفت وگوها به نتیجه مثبتی منجر شود 
به شــرط آنکه ایالات متحده آمریکا دست از قلدری 
و یکجانبه گرایی و اظهارات متناقض در پشــت میز 
مذاکره و تریبون رسانه ها، بردارد و از تهدید و فشار و 
نادیده انگاشتن و لجاجت درمورد حقوق مسلم ایران 
در دانش هســته ای که به نظر می رسد با شیطنت ها، 
مداخلات و القائات رژیم جنگ طلب صهیونی انجام 

می شود، دست بردارد.
جمهوری اسلامی ایران همواره خواهان گفت وگو و 
تعامل با سایر کشورها و بوِیژه همسایگان و شرکای 
دیرنیه خود بوده و هست به همین جهت روز گذشته ـ 
یکشنبه ـ مرکز مطالعات سیاسی وزارت امور خارجه 
در منطقه نیاوران تهران شــاهد ترافیک سنگینی بود. 
 Tehran Dialogue( »مجمع گفتگوی تهــران«
Forum( در روزهــای ۲۸ و ۲۹ اردیبهشــت ماه با 
حضور و ســخنرانی رئیس جمهور، رئیس مجلس 
شورای اسلامی، وزیر و معاونان وزارت امور خارجه 
ایــران و همچنین مقامات عالی رتبه از کشــورهای 
مختلــف، از جمله وزرای امور خارجه و رؤســای 
اندیشــکده ها و صاحب نظران بین المللی در مرکز 

مطالعات وزارت امور خارجه برگزار شد.
حمد بن بدر بوسعیدی، وزیر امور خارجه عمان، فواد 
حسین معاون نخست وزیر و وزیر امور خارجه عراق، 
ســراج الدین مهرالدین، وزیر امور خارجه جمهوری 
تاجیکســتان، امیرخان متقی، وزیر خارجه حکومت 
سرپرستی طالبان، نیچروان بارزانی، نخست وزیر اقلیم 
کردستان عراق، آرمن گریگوریان، دبیر شورای عالی 
امنیت ملی ارمنستان از مقامات حاضر در این نشست 

بودند.
مجمع تهران و اظهارات صریح رئیس جمهور 

درباره مذاکرات
مگر می شــود دیپلمات ها از سایر کشورها دور هم 
جمع شــوند و مهمترین موضــوع این ایام که همان 
گفت وگوهای غیر مســتقیم ایران و آمریکا است در 
آنجا مطرح نشــود، ضمن آنکه میهمان ویژه نشست 
تهران در روز نخست »مسعود پزشکیان« رئیس دولت 
بــود. او در مقدمه، کوتاه ســخن گفت و ترجیح داد 
بیشــتر وقت خود را به پاسخ به سوالاتی که از سوی 
»ســعید خطیب زاده« معاون وزیر خارجه و رئیس 
مرکز مطالعات سیاســی و بین المللی پرسیده شد، 
اختصاص دهد. این نکته هم جالب توجه اســت که 
تاکنون رئیس جمهوری از ایران در میز گفت وگوی 
مجمع تهران حضور نیافته بود اما پزشــکیان تابو را 
شکســت و با حوصله و با زبان منطق با صراحت و 
شــفافیت در میان دیپلمات های ارشد منطقه به همه 
پرسش ها پاســخ داد و در عین حال به نکات مهمی 

درقبال مذاکراتِ تهران و واشنگتن اشاره کرد.
رئیس قوه مجریه با بیان اینکه استفاده از فناوری صلح 
آمیز هســته ای را حق خــود می دانیم، تصریح کرد: 
رئیس جمهور آمریکا )ترامپ( گفته اســت که "باید 
مطمئن شویم ایران ســلاح هسته ای ندارد. " بسیار 
خب، بیایند بررسی کنند. ما چیزی برای پنهان کردن 
نداریم. ما نه به دنبال ساخت سلاح هسته ای هستیم 
و نه بــه آن باور داریم. حق داریم از دانش و فناوری 
برای پیشرفت کشور استفاده کنیم، اما نه برای ساخت 

سلاح، بلکه برای زندگی بهتر.
پزشــکیان تاکید کرد ما بر این باوریم که حقوق همه 
کشــورها، از جمله حق استفاده صلح آمیز از انرژی 
هســته ای )مطابق با NPT(، باید به رسمیت شناخته 
شــود. اینها می گویند ما نمی خواهیم ایران ســلاح 
هســته ای داشته باشد. رهبر معظم انقلاب ما استفاده 
از سلاح های هسته ای را از نظر شرعی ممنوع اعلام 
کرده انــد، و این موضع، مانــع از تلاش برخی برای 
حرکت به ســمت داشتن سلاح هســته ای در ایران 

شده است. 
البته قبل از ســخنان رئیس جمهور، مرد شماره یک 
ساختمان ۳۰ تیر در سخنگاه قرار گرفت و با اشاره به 
مذاکرات ایران و آمریکا، با تاکید بر اینکه ما خواهان 
توافقی عادلانه و متوازن هستیم، گفت: توافقی که در 
چارچوب معاهــده NPT، با احترام کامل به حقوق 
هسته ای ایران شکل گرفته و به طور عینی رفع جامع 
تحریم ها را تضمین نماید. جمهوری اسلامی ایران 
به دیپلماســی پایبند است و انتظار دارد تحریم های 
ظالمانه و یکجانبه ای که مســتقیماً مردم ما را هدف 
قرار داده اند، به طور واقعی و ملموس لغو شــوند. ما 
معتقدیم چنین توافقی می تواند منافع طرفین را تأمین 
و به تحکیم صلح، امنیت و ثبات در منطقه کمک کند. 
نکات بیان شــده از سوی رئیس جمهور و سکاندار 
دستگاه دیپلماسی، چشم اندازی که ایران در مذاکرات 
به دنبال آن اســت را ترسیم کرد و نشان داد ایران در 
گفت وگوها چه می خواهد. مجمع تهران فرصتی را 
هم فراهم کرد تا میهمانان رایزنی های خود را با مقامات 
بلندپایه کشورمان انجام دهند. زمانی که صحبت های 
رئیس دســتگاه اجرا پایان یافت، او در سالن مجاور، 
وزیران خارجی مجمع تهران را به حضور پذیرفت. 
در این بین، دو دیدار ضریب بیشــتری در رسانه ها و 
فضای مجازی داده شد، آن هم به واسطه مطالبی بود 

که رئیس جمهور بیان کرد.
رئیس جمهور پزشــکیان در دیدار وزیر امور عمان 
که نقش رابط گفت وگوهای مســقط را ایفا می کند، 
باردیگر به مسئله مذاکرات پرداخت و ضمن تمجید 
از سطح بســیار مطلوب روابط دوجانبه و همچنین 
نقش خیرخواهانه، متعهدانه و سازنده دولت عمان در 
میزبانی از مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا، گفت: 
»امیدواریم با تلاش ها و نیت های خالصانه و صادقانه 
ســلطان هیثم بن طارق، این گفت وگوها به توافقی 
عادلانه و تضمین کننده ثبات پایدار در منطقه بینجامد.«
از دوره ای که گفت وگوهای هسته ای بین ایران و آمریکا 
در دولــتِ چهاردهم کلید خورد، تحلیل هایی ارائه و 
نگاشته شد، مبنی براینکه آیا توافق صورت می گیرد یا 
نه؟ بهترین پاسخ باز توسط شخص دوم کشور در دیدار 

نخست وزیر و وزیر امور خارجه قطر داده شد.
پزشــکیان خطاب به محمد بن عبدالرحمن آل ثانی، 
نخســت وزیر و وزیر امور خارجه قطر، تصریح کرد: 
دستیابی به توافق با آمریکا امری دست یافتنی است، اما 
تحقق آن نیازمند یک شــرط اساسی است و آن اینکه 
طرف آمریکایی از رویکرد تحمیل و زورگویی پرهیز 
کند؛ چرا که ما تحت هیچ شرایطی تن به زور نمی دهیم.

سه اصل کلیدی ایران در مذاکرات
آنچه از مواضع مسئولان ارشد نظام یافت می شود این 
است که ایران با قوت به اصول و »بایدهای« خود در 
مذاکرات پایبند است و بر مبنای همان اصول تاکنون 
میز مذاکره را ترک نکرده و از مواضع به حق خود نیز 

عقب نشینی نیز نمی کند.
ابراهیم عزیزی رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلــس با بیان اینکــه مواضع جمهوری 
اســلامی ایران در مذاکرات کاملًا روشــن، شفاف، 
قاطع و مبتنی بر منافع ملی و راهبردهای نظام اسلامی 
است، گفت: این مواضع بر اساس راهبردهایی است 
که نظام اسلامی در بخش های مختلف هسته ای تفسیر 

کرده و اساساً ارتقا صنعت هسته ای، رشد و پیشرفت 
ایــن صنعت به عنوان موضوع اصلــی در طول این 
گفتگوها مورد تأکید قرار گرفته و جمهوری اسلامی 
ایران از نخستین روزهای مذاکرات هسته ای به طور 
غیرمستقیم با آمریکایی ها، روی این مواضع ثابت قدم 

ایستاده است.
عزیزی به تشــریح سه اصل کلیدی در موضع ایران 
پرداخــت و تصریح کــرد: اولاً، اصل غنی ســازی 
موضوعی غیرقابل مذاکره اســت. ثانیاً، ایران هرگز 
در طول این سال ها تصمیمی برای تسلیحاتی کردن 
غنی ســازی هسته ای خود نداشــته و این آمادگی را 
دارد که شــفافیت لازم را برای این امر داشته باشد تا 
سوءبرداشــت ها، سوءتفاهم ها و برخی ذهنیت های 
غلط که عمدتاً هم با جهت گیری های برخی نظام های 

سیاسی بوده، برطرف شود.
رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی 
مجلس با تأکید بر سومین اصل یعنی انتفاع اقتصادی و 
رفع کامل همه تحریم های ظالمانه آمریکا و شرکایش، 
بیان کرد: ایران اســلامی در ایــن مذاکرات و در این 
چنــد دور، روی این چارچوب پیش رفته و گفتگو 

کرده است.
نتیجه گیری...

به هرحال، ایران چه در ادوار گذشــته و چه در عصر 
وفاق با جدیت در مذاکره نشان داد که به معنای واقعی 
اهل صلح و گفت و گو است، حرفی برای گفتن دارد و 
همواره بر آمادگی اش برای همکاری با بازرسان آژانس 
بین المللی انرژی اتمی تاکید کرده است، حتی به تازگی 
اعلام شد که حاضر هستیم سازوکارها و تدابیر مختلف 
را با نظارت و همکاری آژانس بین المللی انرژی اتمی 
اتخاذ کنیم برای آنکه نشان دهیم برنامه هسته ای ایران 
به هیچ عنوان به سمت تسلیحاتی شدن نخواهد رفت. 
اما در عین حال هیچگاه از حقوق مسلم خود در زمینه 

هسته ای عبور نمی کنیم.
همان طور که مســئولان کشــوری از جمله رئیس 
جمهــور و وزیر امور خارجه تاکیــد کرده اند ما در 
ریل مذاکــرات حرکت میکنیم، به دلیل آنکه درباره 
مســئله هســته ای هیچ چیزی برای نگرانی یا پنهان 
کردن نداریم. برنامه هسته ای ایران، صلح آمیز است و 
این موضوع بارها در گزارش های متعدد آژانس بین 
المللی انرژی اتمی اثبات شــده و این رویکرد ایران 
نشــانگر جدیت برای حل و فصل موضوع از مسیر 
دیپلماسی است. فلذا استمرار تحریم ها هیچ تاثیری 
بــر عزم و اراده ملت ایران برای پیگیری حقوقشــان 
نخواهد داشــت. فقط این واقعیت را دوباره آشکار 
می کند که ســرمداران ایالات متحده آمریکایی، نگاه 
خصومت آمیزی به ملتِ ما دارند پس نباید ادعاهای 

آنها پیرامون گفت وگو و دیپلماسی را باور کرد.
نکته دیگر آنکه غنی سازی به عنوان بخشی از چرخه 
طبیعی صنعت هســته ای ایــران، به هیچ عنوان قابل 
مذاکره نیســت و نباید توقع داشت، آن را متوقف یا 
تعلیق کنیم؛ غنی سازی یک فناوری محسوب می شود 
که اطمینان می دهد صنعت هســته ای ما بدون وقفه 
بــه کار خود ادامه خواهد داد. بنابراین انتظار می رود 
مطالبات و خواست های آمریکایی ها هم در مذاکرات 
منطقی باشد و با واقعیت مواجه شوند، تا به یک قدمی 

توافق دست یابیم.
بنا به اعلام وزیر امور خارجه ایران »در صورت وجود 
اراده واقعی در طرف مقابل و احترام به حقوق مشروع 
ایران وفق معاهده منع اشــاعه، آمادگی داریم تعاملی 
برد-برد را در ازای خاتمه تحریم ها شکل دهیم.« پس 
توپ کامل در زمین آمریکایی ها است، براین اساس 
اگر نیت هیأت آمریکایی توقف صنعت هســته ای و 
غنی سازی باشد، مسیر کاملا تغییر خواهد کرد. باید 
منتظر ماند و دید مُهره ها در مذاکرات چگونه حرکت 

می کنند و به کجا خواهند رسید.

راند پنجم گفت وگوهای ایران و آمریکا در اروپا؛راند پنجم گفت وگوهای ایران و آمریکا در اروپا؛

سرویس سیاسی -    نمایندگان مجلس با بررسی اولویت دار لایحه معاهده مشارکت 
جامع راهبردی بین جمهوری اسلامی ایران و فدراسیون روسیه موافقت کردند.

نمایندگان مجلس شورای اسلامی در نشست علنی در جریان رسیدگی به تقاضای 
تعدادی از نمایندگان برای گزارش کمیسیون امنیت و سیاست خارجی در مورد لایحه 
معاهده مشارکت جامع راهبردی بین جمهوری اسلامی ایران و فدراسیون روسیه، با 
تقاضای بررسی اولویت دار آن با ۲۰۰ رای موافقت، ۱۵ رای مخالف و ۶ رای ممتنع از 

مجموع ۲۳۴ نماینده حاضر موافقت کردند.
ابراهیم عزیزی رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در این باره گفت: 
دو ملت ایران و روسیه سابقه طولانی در تعاملات جغرافیایی، اقتصادی، اجتماعی و 
سیاسی دارند. البته ناگفته نماند در برخی از مواقع روابط متقابل غالباً در شرایطی متلاطم 
هم بوده و همیشه تثبیت شده، یکنواخت و بر اساس یک اندیشه واحد نبوده، اما عموماً 
دو کشور دارای یک روابط کهن، طولانی، دارای سوابق و حتی توافقات مشترک بین 

ایران و روسیه بودیم.
وی با بیان اینکه سیاست ضد آمریکایی دو کشور یکی از مبانی مشترک بین ایران و روسیه 
امروز اســت، ادامه داد: همکاری های دوجانبه و چند جانبه بین ایران و روسیه در این 
سال های اخیر قابل توجه و قابل تاکید است؛ ما امروز با ایران و روسیه متفاوت رو به رو 
هستیم؛ ایران انقلابی در سایه اندیشه های سترگ و برگرفته از مبانی دینی، انقلابی و 
جغرافیای کهن ما و روسیه ضد امپریالیستی و ضد یک جانبه گرایی، این مهم هست که 

به این توافق با این اندیشه و چهارچوب ذهنی، فکری و سیاسی توجه کنیم.
عزیزی ضمن اشاره به تأکید هر دو کشور بر تسریع و خروج از یک جانبه گرایی و ورود 
به چند جانبه گرایی در روند تعاملات جهانی، اضافه کرد: روسیه جدید و ایران انقلابی 
سهم و نقش تعیین کننده ای در شکل دهی به صورت بندی روابط جدید دارند و از این 

منظر این لایحه باید مورد توجه و اقدام و رای همکاران قرار می گیرد.
رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس با بیان اینکه امروز نگاه به 
شــرق به عنوان یکی از پایه های اساسی قدرت در ایران اسلامی برای مقابله با برخی 
زیاده خواهی های نظام ســلطه است، گفت: سال هاســت جمهوری اسلامی ایران، 
مسئولین و در سطوح ملی بر این موضوع تاکید دارند؛ نگاه به شرق، ت وسعه روابط با 
شرق و همکاری با کشور هایی که در دوران سخت با ملت بزرگ و عزیز ایران اسلامی 

همراهی کردند.
عزیزی با اشاره به اینکه باید همراهی روسیه در شورای امنیت و جلوگیری از صدور 
آرا بر علیه جمهوری اسلامی ایران را باید مورد توجه و تاکید قرار داد، اضافه کرد: اگر 
ایــن مبانی را در کنار هم ببینیم، اهمیت، ضــرورت و توجه به پذیرش این لایحه در 
مجلس شورای اسلامی دوچندان می شود، با این مبانی امروز توافقنامه ایران و روسیه 
را به صحن مجلس شورای اسلامی آوردیم و تقاضا داریم که همکاران به دو فوریت 

این لایحه رای دهند.

موافقت مجلس با بررسی اولویت دار  
لایحه معاهده مشارکت جامع راهبردی 

بین ایران و روسیه

ســرویس سیاســی -     عضو 
کمیســیون شــورا های مجلس 
می گوید سیاســت تغییر ساعت 
ادارات شکســت خــورده، اما 
ساعت ۱۲ به بعد تمام کارمندان 
و ادارات را تعطیل و دورکار کنیم.

ابوالفضل ابوترابی عضو کمیسیون 
امور داخلی کشــور و شورا های 
مجلس شــورای اسلامی درباره 
تغییر ساعت ادارات برای کاهش 
مصــرف برق گفــت: کاری که 
دولت انجام می دهد کاملاً قانونی 
اســت یعنی در قانون ما به هیئت 
وزیران اجــازه دادیم که به نحو 
مقتضی بتواند ســاعت کار کارمندان و تابعین زیرمجموعه دولت را فراخوان بدهد 
و زودتر کار را شروع کند، اما در مورد اینکه نتیجه داشته باشد من اعتقاد دارم که هیچ 

نتیجه ای ندارد.
نماینده مردم تیران، کرون و نجف آباد در مجلس اظهار کرد: ما اگر صبح زود فراخوان 
بدهیم که کارمندان به سر کار بیایند، اما ارباب رجوع که تابع دستور نیست، چون آنها 
معمولا ساعت ۹ به بعد تا ۱۱ و ۱۲ به ادارات مختلف مراجعه می کنند لذا به نظر می رسید 
این سیاست شکست خورده است و ما نباید ساعت را تغییر دهیم و اجازه دهیم کارمند ها 
مثل قبلی به سر کار بروند، اما ساعت ۱۲ به بعد تمام کارمندان و ادارات را تعطیل و دورکار 

کنیم تا بتوانیم در بحث کاهش مصرف برق در بعدازظهر موثر باشد.
این نماینده مجلس اضافه کرد: پیک مصرف برق ما از حدود ۱۱:۳۰ الی ۱۲ شــروع 
می شود تا بعدازظهر لذا ما نباید ساعت را تغییر دهیم و کارمندان باید مثل قبل به سرکار 
بروند، اما باید ادارات را زودتر تعطیل و دورکار کنیم برای اینکه اگر در کاهش مصرف 

برق موثر باشد کاهش مصرف آنجا تاثیر خود را بگذارد.
عضو کمیســیون امور داخلی کشور و شورا های مجلس بیان کرد: متاسفانه به لحاظ 
اینکه از سال های قبل برای تولید برق تدبیر لازم دیده نشده به لحاظ کمبود برق ناچار 
هستیم که این مسیر را طی کنیم البته اگر مردم همراهی کنند در مصرف برق می توانیم 

کاهش داشته باشیم.
نماینده مردم تیران، کرون و نجف آباد در مجلس تصریح کرد: متاسفانه کشورمان در 
بحث مصرف برق چند برابر میانگین جهان سرانه مصرف برق دارد و در اسراف برق، 
آب و گاز جزو کشور هایی هستیم که به صورت سرانه مصرفمان فوق العاده زیاد است 
لذا اگر مردم در کاهش مصرف برق یک لامپ را خاموش کنند می توانیم به راحتی این 

دوران سخت را طی کنیم.
ابوترابی درباره صحبت هایی که در مجلس برای تغییر ساعت صحن علنی می شود، 
گفت: هیچ اتفاقی در مورد بحث تغییر ساعت صحن نمی افتد، چون قبل از اینکه صحن 
علنی مجلس شروع شود ما معمولا هر روز صبح ساعت ۶ یا ۰۶:۳۰ در فراکسیون ها و 
کمیسیون های مختلف، با وزرا و معاونین وزرای مختلف جلسات متعدد داریم لذا به 
نظر می رسد که ما در آن ساعت ۶ تا ۸ صبح هر روز به واسطه جلسات متعددی که در 
فراکسیون ها و کمیسیون ها داریم که چه بسا اثرش از صحن هم بیشتر باشد که طبیعتاً 
هم همین طور است، چون صحن باید پخت و پز، کار های کارشناسی و چکش کاری اش 
در کمیسیون ها و فراکسیو ن ها شود لذا در حال حاضر ما نمایندگان معمولا بین ساعت 
۶ تا ۰۶:۳۰ صبح در مجلس، جلســات را حتی زودتر در زمانی که هوا تاریک اســت 
شــروع می کنیم که بتوانیم برای بعد از ســاعت هشت که به صحن مجلس می آییم 

تصمیم گیری ها شده باشد.

 ابوترابی عضو کمیسیون شورا های مجلس  :

سیاست تغییر ساعت ادارات شکست 
خورده است

ســرویس سیاسی -      عضو کمیسیون عمران مجلس 
شورای اسلامی عنوان کرد: چرا عده ای معلوم الحال اجازه 
دارند که وارد مجلس شوند و در تصمیم گیری نمایندگان 

مشکل ایجاد کنند؟
حمیدرضا گودرزی، نماینده مردم الیگودرز در مجلس 
شورای اسلامی در جلسه علنی مجلس در تذکری گفت: 
از دولت می خواهیم هرچه سریع تر نسبت به معرفی وزیر 
اقتصاد اقدام کند و تکلیف نیروهای شرکتی که متاسفانه 
تعدادی از این افراد در شهرستان الیگودرز و استان لرستان 

وجود دارند را مشخص کند.وی ادامه داد: متاسفانه کمی 
تجهیزات پزشکی، گرانی دارو و کمبود امکانات بهداشتی 
در شهرستان الیگودرز وجود دارد. چرا دکترهای عمومی 

و تخصصی در الیگودرز بسیار کم است؟
گودرزی تاکید کرد: چرا عده ای معلوم الحال اجازه دارند 
که وارد مجلس شوند و درخصوص امور هیئت رئیسه 
دخل و تصرف های بی حساب کتاب داشته باشند و در 
تصمیم گیری نمایندگان مشکل ایجاد کنند؟ به حراست 

تذکر دهید از ورود این افراد جلوگیری شود.

گودرزی عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی:

چرا عده ای از خارج مجلس در امور هیئت 
رئیسه دخل و تصرف دارند؟

آیا توافق دست یافتنی است ؟!!


